
ARP Nagyköveti találkozó
HTK, 2025. június 19.

Papp Gábor
Művészettörténeti Intézet



Bemutatkozás

Művészettörténész vagyok, 19. századi magyar és közép-európai építészettel, városépítészettel foglalkozom.

Különösen érdekelnek az építészeti tudásátadáskülönböző formái. Közelebbről az, hogy milyen szerepetjátszottak a különböző német és osztrák építészetifőiskolák és egyetemek egyfajta közös tudás, és ahistorikus stílusok közép-európai elterjesztésében.



Bemutatkozás

A másik jelenség, amelyben az utóbbi években elmélyedtem anacionalizmus és az építészet kapcsolata a 19. századimagyarországi és közép-európai építészetben. Konkrétan az atörténet, hogy a formálódó közép-európai nemzetállamokhogyan használták az építészetet ideájuk legitimálására.Másként megfogalmazva, az építészet miként szolgálta anemzeti önképalkotást.

A nemzeti identitás építészeti kifejezésének igénye ésmegvalósítására tett különböző kísérletek végig kísérik a 19.századi építészet történetét egészen az első világháborúig. Akülönböző országokban egymással párhuzamosan, egymássalversengve megjelenő elgondolások a 20. századi nemzetiidentitáskonstrukciók gyökereire is jól rámutatnak.



Milyen projekteket hoztam a programba

A projekt, amivel a programba jöttem Budapestvárosépítészetével kapcsolatos. Egy lezárult, de csak kevesekáltal ismert projekt egyik fontos eredményét szeretném máskutatók számára láthatóvá tenni, mert azt gondolom, hogy ezaz anyag más tudományterületek számára is relevanciával bír.

A Művészettörténeti Intézet projektjeként 2015/2016-banmegvalósult topográfiai kutatásról van szó. A projekt céljaBudapest Lipótváros 19. század második feléből származóépületállományának feldolgozása volt. A kutatás során készülttudományos fényképanyagot kívánom az Adatrepozitóriumbanelhelyezni és szükséges beállításokat követően kutathatóvátenni.



Milyen tervekkel érkeztem

Az elsődleges tervem az, hogy ezt az anyagot, amidigitális fényképfelvételeket jelent, az ábrázoltépületek alapadataival együtt elhelyezem aRepozitóriumban. Itt több mint 15ezer file-ról vanszó, összesen 643 GB méretben.

További célom az, hogy az anyag jellegzetességeikapcsán szerzett tapasztalataimat egyrésztszemélyes beszélgetések, és kisebb előadásokformájában megosszam az intézeti kollégáimmal.Teszem ezt azzal a szándékkal, hogy az Intézetbenőrzött hasonló anyagok későbbi feltöltéséhezsegítséget és inspirációt adjak.



Mit várok a nagyköveti munkától

A nagyköveti munkától elsősorban aRepozitórium működésének és használatánakmegismerését várom, és azt, hogy a ’born digital’anyagok feltöltésében később is hasznosíthatótapasztalatra teszek szert.
Emellett azt, hogy a szerzett tapasztalatok révénhozzájárulhatok különböző sablonok, például akutatóhelyi kutatásiadatkezelési szabályzatfinomításához.
És nem utolsó sorban arra számítok, hogy atöbbi nagykövettel megismerkedve az őprojektjüket, az általuk alkalmazottgyakorlatokat és ennek során szerzetttapasztalataikat is megismerem.


